

研究报告

氘代聚乙烯的合成与表征

贾献彬^{1, 2}; 罗炫¹; 常冠军¹; 李新绢³; 杜凯^{1, *}; 鲁在君⁴; 谢征微²; 张林¹

1. 中国工程物理研究院 激光聚变研究中心, 四川 绵阳 621900

2. 四川师范大学 物理与电子工程学院, 四川 成都 610068

3. 南开大学 化学学院, 天津300171

4. 山东大学 化学与化工学院 高分子研究所, 山东 济南 250100

收稿日期 2008-10-8 修回日期 2009-5-20 网络版发布日期: 2009-9-9

摘要 为满足激光惯性约束聚变(ICF)对氘代聚合物的需求, 本工作利用阴离子聚合方法制备的氘代聚丁二烯(PBD6), 通过氘气催化加氘的方法, 制备了氘代聚乙烯(d-PE)。并通过红外、固体核磁共振以及高温凝胶渗透色谱(GPC)等途径对产物的纯度及氘代率进行了表征。结果表明, 本工作合成的氘代聚乙烯产物具有较高的饱和度和氘代率, 聚合物的分子量和分散度均达到了ICF实验的初步需要。

关键词 [氘代聚乙烯](#); [氘代率](#); [钯催化氢化](#)

分类号 [0632.12](#)

Synthesis and Characterization of Deuterated Polyethylene

JIA Xian-bin^{1, 2}; LUO Xuan¹; CHANG Guan-jun¹; LI Xin-juan³;

DU Kai^{1, *}; LU Zai-jun⁴; XIE Zheng-wei²; ZHANG Lin¹

1. Research Center of Laser Fusion, China Academy of Engineering Physics,

Mianyang 621900, China; 2. College of Physics and Electronic Engineering,

Sichuan Normal University, Chengdu 610068, China; 3. Chemistry College, Nankai University, Tianjin

300171, China;

4. Institute of Macromolecule, School of Chemistry and Chemical Engineering,

Abstract

Due to its remarkable isotope effects, excellent kinetic stability towards C—D bond break, high degree of deuteration, and being non-radioactive, deuterated polyethylene (d-PE) is widely used in many fields, such as in inertially confined fusion (ICF)

as target material, in production of low loss plastic optical fibers, and in study

of the compatibility of different polymers. For the necessary of ICF, the d-PE was synthesized by the anionic polymerization and palladium-catalyzed hydrogenation. Furthermore, by the method of FTIR, ¹H NMR and GPC, the deuterated ratio and structure of d-PE have been characterized. The results show that the d-PE has the high deuterated ratio and molecular weight, narrow molecular-weight distribution, the polymer material fits the basic necessary of ICF.

扩展功能

本文信息

▶ [Supporting info](#)

▶ [\[PDF全文\]\(134KB\)](#)

▶ [\[HTML全文\]\(0KB\)](#)

▶ [参考文献](#)

服务与反馈

▶ [把本文推荐给朋友](#)

▶ [文章反馈](#)

▶ [浏览反馈信息](#)

相关信息

▶ [本刊中包含“\[氘代聚乙烯\]\(#\); \[氘代率\]\(#\); \[钯催化氢化\]\(#\)”的相关文章](#)

▶ 本文作者相关文章

· [贾献彬](#)

· [罗炫](#)

· [常冠军](#)

· [李新绢](#)

· [杜凯](#)

· [鲁在君](#)

· [谢征微](#)

· [张林](#)

Key words [deuterated polyethylene;](#) [deuterated ratio](#) [_ palladium catalyzed hydro](#)
[genation](#)

DOI

通讯作者 杜凯^{1,*}